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Znakomitym uzupe∏nieniem odpo-
wiednio zbilansowanej diety jest
naturalna woda mineralna „Mu-
szynianka”. Bogata w magnez,
wapƒ oraz potas skutecznie wp∏y-
wa na zdrowie oraz dobre samo-
poczucie.

„Muszynianka” popularnoÊç
zawdzi´cza swojemu charakte-
rystycznemu smakowi oraz
sk∏adnikom. Woda zawiera
pierwiastki: magnez, wapƒ, po-
tas, ˝elazo, selen, lit oraz sód.
Nale˝y do wód mineralnych ty-
pu szczawa i mo˝e byç wyko-
rzystywana w celach profilak-
tyczno-zdrowotnych. Du˝a iloÊç
magnezu zawarta w wodzie mi-
neralnej usprawnia przede
wszystkim czynnoÊci uk∏adu
odpornoÊciowego oraz nerwo-
wo-mi´Êniowego. Ten cenny
minera∏ bierze udzia∏ w ponad
300 procesach biochemicznych.
Pozwala zmniejszyç ryzyko za-
chorowaƒ na choroby nowo-
tworowe i uk∏adu krà˝enia
(mia˝d˝yc´, nadciÊnienie t´tni-
cze) oraz zminimalizowaç zabu-
rzenia snu, napi´cia nerwowe
i stresy. IloÊç magnezu zawarta
w pó∏toralitrowej butelce „Mu-
szynianki” pokrywa dzienne za-
potrzebowanie na ten pierwia-
stek, przeciwdzia∏a zatruciom
zwiàzkami o∏owiu, fluoru, rt´ci
oraz neutralizuje skutki zanie-
czyszczeƒ przemys∏owych.
Wapƒ zapobiega osteoporozie,

zbytniej krzepliwoÊci krwi oraz
zabezpiecza przed nadmiernà
przepuszczalnoÊcià Êcian na-
czyƒ krwionoÊnych w stanach
uczuleniowych. Potas, ˝elazo,
selen, lit oraz sód w po∏àczeniu
z magnezem poprawià ogólne
samopoczucie, przemian´ ma-
terii oraz funkcjonowanie
wi´kszoÊci podstawowych na-
rzàdów wewn´trznych. „Mu-
szynianka” to woda alkalicz-
na, wysokozmineralizowana. 

Producent naturalnej wody
mineralnej – „Spó∏dzielnia
Pracy Muszynianka” – jest
firmà z ponad 50-letnià trady-
cjà. Istotny zwrot w dzia∏al-
noÊci zak∏adu przypad∏ na
poczàtek lat 90., kiedy to na-
stàpi∏ boom w bran˝y wód
mineralnych. Zapotrzebowa-
nie na zdrowà ˝ywnoÊç oraz
zachowanie odpowiedniej
diety wÊród konsumentów
zach´ci∏o Spó∏dzielni´ do
ukierunkowania produkcji je-
dynie na naturalne wody mi-
neralne. W zwiàzku z tym
zmodernizowano na szeroka
skal´ Zak∏ad Eksploatacji
Wody Mineralnej w Muszy-
nie i w 1997 zainwestowano
we w∏oskà lini´ do rozlewa-
nia wody mineralnej w butel-
kach jednorazowych 1,5 l PET.
Sukces naturalnej wody mine-
ralnej „Muszynianka” sk∏oni∏
Zarzàd do dalszych ulepszeƒ li-
nii produkcyjnej; i tak w 2000 r.

uruchomiono produkcj´ nowe-
go produktu „MUSZYNIANKA
PLUS” – wody o wy˝szej mine-
ralizacji.

Dla Spó∏dzielni priorytetem
jest dba∏oÊç o zachowanie naj-
wy˝szej jakoÊci wody. S∏u˝y te-

mu system zarzàdzania jako-
Êcià PN-EN ISO 9001: 2001 oraz
system HACCP. Codziennie
woda badana jest w laborato-
rium przedsi´biorstwa oraz

systematycznie poddawana
kontroli w Akademii Górniczo-
Hutniczej w Krakowie. 

W roku 2005 uruchomiono
nowoczesnà lini´ rozlewniczà
niemieckiej firmy „KRONES”,
a w lipcu 2007, firma zmieni∏a

nazw´ na Spó∏dzielni´ Pra-
cy „Muszynianka”. Udzia∏
produktów Spó∏dzielni na
rynku wynosi 5-6 proc.
„Muszynianka” wydoby-
wana jest z 8 odwiertów
znajdujàcych si´ na tere-
nie Popradzkiego Parku
Narodowego w Muszynie.
U˝ywana woda mineralna
jest poddawana procesowi
od˝elazienia. „Muszynian-
ka” dost´pna jest w opako-
waniach 0,6l oraz 1,5l.
Sprzedawana jest nie tylko
w Polsce, ale i za granicà:
w Kanadzie, Stanach Zjed-
noczonych, Australii oraz
Wielkiej Brytanii. 

O wysokiej jakoÊci pro-
duktów oraz uznaniu na
polskim i zagranicznym
rynku Êwiadczyç mogà
liczne nagrody i wyró˝nie-
nia zdobyte przez „Muszy-
niank´” w ciàgu ostatnich
kilku lat. Sà to m.in.: Cer-
tyfikat „Gwarancja Naj-

wy˝szej JakoÊci”, „Diamentowa
Malwa” 2007, Statuetka Przed-
si´biorstwa „Fair Play” 2005,
Statuetka i Certyfikat „EURO-
PRODUKT” 2006 oraz Gazela

Biznesu 2004. Mark´ „Muszy-
nianki” doceniono tak˝e za gra-
nicà, przyznajàc Z∏oty Medal
w Konkursie Promocyjnym
Polski Hit Produkt w Stanach
Zjednoczonych. Konsumenci
równie˝ uznali „Muszyniank´”
za produkt godny zaufania,
o czym Êwiadczy przyznanie
produktowi srebrnego god∏a
w kategorii „Wody Mineralne”
w ogólnopolskim konkursie
LAUR KONSUMENTA 2005.

Spó∏dzielnia Pracy „Muszy-
nianka” anga˝uje si´ tak˝e
w ˝ycie lokalnej spo∏ecznoÊci,
stawiajàc du˝y nacisk na dzia-
∏alnoÊç charytatywnà. Sponso-
ruje I-ligowy zespó∏ siatkówki
kobiet Muszynianka – Mistrza
Polski w sezonie 2005/2006 –
oraz wspomaga wiele klubów
sportowych w powiecie nowo-
sàdeckim. 

Muszyna to pi´kna miejsco-
woÊç, malowniczo po∏o˝ona
w dolinie rzeki Poprad. Dzia∏al-
noÊç uzdrowiskowà rozpocz´to
tam w 1930 roku, dwa lata póê-
niej wykonano odwierty dwóch
pierwszych êróde∏ mineralnych.
W uzdrowisku tym leczy si´
choroby uk∏adu oddechowego
i uk∏adu pokarmowego. Natural-
na woda mineralna „Muszy-
nianka” zawiera w sobie wszyst-
kie dobrodziejstwa tych okolic,
jakie tylko mo˝na zamknàç
w pó∏toralitrowej butelce.

Zofia Petelenz

BRAN˚A SPO˚YWCZA / WODY MINERALNE 

Na zdrowie – „MUSZYNIANKA”

Krakowski Bank Spó∏dzielczy jest
liderem wÊród banków spó∏dziel-
czych dzia∏ajàcych w Polsce. Pro-
ponowane produkty, us∏ugi i ubez-
pieczenia sà doceniane przez
klientów indywidualnych, podmio-
ty gospodarcze, rolników a tak˝e
samorzàdy terytorialne w czterech
województwach: ma∏opolskim,
Êwi´tokrzyskim, Êlàskim oraz pod-
karpackim w sieci 57 placówek.

Zus∏ug i produktów Krakowskie-
go Banku Spó∏dzielczego korzy-

stajà przedsi´biorstwa, osoby fi-
zyczne, rolnicy, jednostki samorzà-
dów terytorialnych, spó∏dzielnie
mieszkaniowe oraz instytucje
zwiàzane z samorzàdami. Dlatego
KBS szczyci si´ mianem instytucji
uniwersalnej. Szczególnà popular-
noÊcià cieszà si´ kredyty na dzia-
∏alnoÊç gospodarczà i rolniczà – in-
westycyjne, obrotowe oraz rewol-
wingowe. Cenione sà równie˝ loka-
ty negocjowane o sta∏ym oprocen-
towaniu, lokaty z dop∏atà lub pro-
gresywne. Klienci indywidualni
najch´tniej korzystajà z dogod-
nych kredytów konsumpcyjnych
„T´cza”, „Ekspres”, okazjonalnych
czy mieszkaniowych na 25 lat. No-
watorskim rozwiàzaniem jest pod-
pisanie umowy z PZU S.A i PZU
˚ycie o sprzeda˝ ubezpieczeƒ: ko-
munikacyjnych, majàtkowych
oraz na ˝ycie. 

W ofercie Banku znajduje si´
równie˝ sprzeda˝ jednostek fundu-
szy inwestycyjnych: TFI Union In-
vestment i TFI PZU. KBS jest jedy-
nym niezrzeszonym bankiem spó∏-
dzielczym, dzia∏ajàcym samodziel-
nie. Priorytetem Banku jest wycho-

dzenie naprzeciw oczekiwaniom
klientów i dostosowywanie si´ do
ich potrzeb. Dyrektorzy placówek sà
zobowiàzani do sta∏ego monitorowa-
nia Êrodowiska i natychmiastowej
reakcji na sytuacj´ rynku. – Rozsze-
rzamy regularnie ofert´, zach´cajàc
do skorzystania z rachunków rozli-
czeniowych w euro i dolarach,
a tak˝e depozytów w walutach:
PLN, Euro i dolarach – mówi prezes
zarzàdu KBS Zbigniew Bodzioch. 

Istotnym elementem dzia∏alnoÊci
Krakowskiego Banku Spó∏dzielcze-
go sà nowoczesne systemy techno-
logiczne, w tym bankowoÊç inter-
netowa, czyli KBS 24. Z tego rodza-
ju us∏ug najch´tniej korzystajà oso-
by m∏ode, które cenià sobie
oszcz´dnoÊç czasu, ni˝sze koszty
obs∏ugi i ca∏odobowy dost´p do
konta. Innym u∏atwieniem wglàdu
i operacji na rachunku bankowym
jest us∏uga Home Banking i SMS-
Banking czyli telefoniczne informa-
cje o dokonywanych transakcjach
oraz elektroniczny system rozlicze-
niowy Elixir. Bezpieczeƒstwo prze-
prowadzanych transakcji kontrolo-
wane jest poprzez coroczne audyto-
wanie jakoÊci i bezpieczeƒstwa sys-
temów informatycznych i zabezpie-
czeƒ.

W∏aÊciciele kont w Krakowskim
Banku Spó∏dzielczym i posiadacze
kart VISA FLAG mogà korzystaç
z 1.500 bankomatów w Polsce
w systemie bezprowizyjnym, dzi´ki
porozumieniom KBS z Bankiem
Gospodarki ˚ywnoÊciowej, Ban-
kiem Polskiej Spó∏dzielczoÊci i Kre-
dyt Bankiem.

KBS aktywnie wspiera literatów,
poetów i malarzy organizujàc od
ponad 14 lat spotkania i galerie
malarstwa. Prace znanych malarzy

prezentowane sà w galerii malar-
skiej KBS w Krakowie oraz
w wi´kszych Oddzia∏ach Banku.
Na wernisa˝ach swoje prace pre-
zentowa∏ m.in. rzeêbiarz i malarz,
profesor Akademii Sztuk Pi´knych
w Krakowie Bronis∏aw Chromy
oraz jeden z najwybitniejszych te-
norów Êwiata – Wies∏aw Ochman,
który ju˝ po raz drugi wystawi∏
swoje prace w Galerii KBS. Za
dzia∏ania na polu kulturalnym
KBS otrzyma∏ czterokrotnie tytu∏
„Mecenasa Kultury Krakowa”.
– Bank Spó∏dzielczy wywodzi si´
z Kas Stefczyka. Nie zapominamy
o tym i regularnie wspieramy ludzi
kultury i sztuki, kluby sportowe
oraz artystyczne instytucje, w Êro-
dowiskach, w których Bank funk-
cjonuje – zaznacza wiceprezes za-
rzàdu Andrzej Grzybek. 

Krakowski Bank Spó∏dzielczy
wyró˝niono wielokrotnie przyzna-
jàc mu wiele presti˝owych nagród
i tytu∏ów. Misja Krakowskiego
Banku Spó∏dzielczego to byç ban-
kiem uniwersalnym, solidnym
i nowoczesnym, cieszàcym si´ pe∏-
nym zaufaniem klientów, zdolnym
do konkurencyjnej obs∏ugi podmio-
tów gospodarczych, wspieranie roz-
woju gmin i powiatów, rolnictwa
i jego otoczenia, wykorzystujàc
d∏ugoletnià tradycje spó∏dzielczoÊci
bankowej oraz znajomoÊç Êrodowi-
ska i jego mieszkaƒców.

Zofia Petelenz

KRAKOWSKI BANK SPÓ¸DZIELCZY / BANK UNIWERSALNY

Bank dla ludzi
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Nowe
projekty

Intry
Koncern Intra, najwi´kszy

w Skandynawii i jeden z czo-
∏owych w Europie wytwórców
produktów sanitarnych ze stali
nierdzewnej, dostarcza swoje pro-
dukty do kolejnych obiektów u˝y-
tecznoÊci publicznej w Polsce.
Produkty zyskujà uznanie g∏ów-
nie dzi´ki ∏atwoÊci ich utrzyma-
nia w czystoÊci oraz odpornoÊci
na wandalizm, co jest niezb´d-
nym walorem w pomieszczeniach
odwiedzanych przez du˝à liczb´
osób ka˝dego dnia. 

Walory estetyczne i u˝ytkowe
stalowych umywalek i akceso-
riów sanitarnych Intry mo˝na
oceniç odwiedzajàc m.in. Galeri´
„RONDO” w Katowicach, Focus
Park w Rybniku (seria Millinox)
oraz Muzeum Miasta Gdyni (se-
ria Icon). (sz)

WAGREM sp. z o.o. z siedzibà w Klucz-
borku zlokalizowana jest na obszarze
2,928 ha. Grunty i budynki sà przez
Spó∏k´ dzier˝awione od PKP SA Cen-
trali Zak∏adów Gospodarowania Nieru-
chomoÊciami we Wroc∏awiu. 

Historia powstania WAGREM
Sp. z o.o. si´ga 1868 r. – wte-

dy nastàpi∏o otwarcie pierwszej li-
nii kolejowej w okolicach Klucz-
borka na trasie OleÊnica – Namy-
s∏ów, Kluczbork-Fosowskie. Te-
ren, na którym obecnie funkcjo-
nuje zak∏ad zagospodarowany by∏
od 1920 r., kiedy powsta∏a loko-
motywownia. W roku 1924 zain-
stalowano dzia∏ajàcà do dziÊ ob-
rotnic´ wagonowà. Naprawy wa-
gonów rozpocz´to w 1939 r. W ro-
ku 1956 utworzono wagonowni´
w Kluczborku, a w 2001 r. zareje-
strowano spó∏k´ WAGREM,
Êwiadczàcà us∏ugi w zakresie:

* napraw bie˝àcych i rewizyj-
nych wagonów wszystkich typów

* przeglàdów okresowych, ba-
daƒ i analiz wagonów towaro-
wych

* napraw i regeneracji cz´Êci
i podzespo∏ów wagonowych

* badaƒ zaworów rozrzàdczych
oraz hamulca na wagonie

* badaƒ uk∏adu zawieszenia
wagonów towarowych, wa˝enie
oraz Êrutowanie wagonów

* serwisowania wagonów na te-
renie kraju

Odbiorcami us∏ug, a tak˝e
kszta∏tujàcymi popyt w tym za-
kresie sà w∏aÊciciele wagonów. 

WAGREM sp. z o.o. jako jedy-
na w Polsce oferuje kompleksowà
diagnostyk´ podzespo∏ów wago-
nowych na europejskim pozio-
mie, zgodnie z dyrektywami UE.

Wymogi stawiane przez przepi-
sy mi´dzynarodowe zawarte
w kartach UIC oraz przez klientów
powodujà, ˝e Spó∏ka stale unowo-
czeÊnia park maszynowy. Dowo-
dem na to jest zbudowanie przez
Przedsi´biorstwo Konstrukcyjno-
Badawcze „TEKOM” s.c. z siedzi-
bà w Krakowie, w 2002 roku jedy-
nego tego rodzaju komputerowego
stanowiska TEZAR 3 do badaƒ od-

biorczych zaworów rozrzàdczych
Oerlikon i Knorr, które gwarantu-
je najwy˝szy z mo˝liwych stopieƒ
diagnostyki podzespo∏ów wagono-
wych. W 2003 roku zbudowany zo-
sta∏ komputerowy system diagno-
styki z pomiarem nacisków kó∏
oraz z modu∏em wymuszajàco-po-
miarowym. Inwestycja zrealizowa-
na zosta∏a pod patronatem Poli-
techniki Krakowskiej. Spó∏ka or-
ganizuje dla Klientów pokazy
funkcjonowania nowych technolo-
gii na swoim terenie. 

JakoÊç us∏ug jest dla spó∏ki
WAGREM jednym z priorytetów.
Âwiadczy o tym uzyskanie certy-
fikatu ISO (Wdro˝enie Systemu

Zarzàdzania JakoÊcià wg normy
ISO 9001:2000 nastàpi∏o w 2004 r.),
a tak˝e ciàg∏e inwestowanie
w park maszynowy i tworzenie
komputerowych stanowisk dia-
gnostycznych.

Istotnym czynnikiem wp∏ywa-
jàcym na jakoÊç jest niewàtpliwie
terminowoÊç wykonywanych
us∏ug. Osiàgamy jà dzi´ki dobrej
organizacji pracy, niskiej awaryj-
noÊci sprz´tu i wydajnej pracy
personelu jak równie˝ poprzez
terminowoÊç oraz zmniejszenie
iloÊci reklamowanych napraw.

Dla pe∏nej satysfakcji klientów
prowadzimy ciàg∏à obserwacj´ ryn-
ku, szkolimy za∏og´ oraz moderni-
zujemy infrastruktur´ technicznà.
Dzi´ki takim dzia∏aniom zyskuje-
my miano wiarygodnego i nowo-
czesnego partnera handlowego.

Problemem dla WAGREM sp.
z o.o. jest brak wykwalifikowanej
kadry.

Spó∏ka znajduje si´ na terenie
woj. opolskiego. Jest to specyficz-
ny teren, gdzie wi´kszoÊç ludzi
posiada podwójne obywatelstwo,
w zwiàzku z tym wielu z pracow-
ników wyje˝d˝a do pracy za gra-
nic´, korzystajàc z urlopów bez-
p∏atnych. 

Dodatkowym problemem ka-
drowym jest utworzenie w Ligo-
cie Dolnej ko∏o Kluczborka Pod-
strefy Wa∏brzyskiej Specjalnej
Strefy Ekonomicznej. Na terenie
gminy pojawi∏o si´ wielu inwesto-
rów – powstajà nowe firmy.
W zwiàzku z tym powsta∏o du˝e
zapotrzebowanie na wykwalifiko-
wanych pracowników – szczegól-
nie w zawodzie spawacz. Aby
uniknàç sytuacji, w której firma
zosta∏aby pozbawiona pracowni-

ków w tak wa˝nym zawodzie,
podj´to wspó∏prac´ z Instytutem
Spawalnictwa w zakresie szkole-
nia na stanowiska spawaczy.

Aby w przysz∏oÊci poradziç so-
bie z brakiem wykwalifikowanej
kadry WAGREM sp. z o.o. podj´∏a
dzia∏ania w celu zwi´kszenia za-
trudnienia. Firma nawiàza∏a
wspó∏prac´ ze Szko∏à Zawodowà
w Kluczborku, gdzie utworzono
klas´ o profilu „naprawa taboru”.
Na dzieƒ dzisiejszy WAGREM za-
trudnia siedmiu uczniów jako
pracowników m∏odocianych. Jest
to bardzo korzystne dla ka˝dej ze
stron. Spó∏ka b´dzie mia∏a wy-
kwalifikowanà, w∏aÊciwie przygo-
towanà do pracy, m∏odà kadr´.
Uczniowie natomiast majà zagwa-
rantowana prac´ po ukoƒczeniu
szko∏y a czas nauki jest doliczany
do sta˝u pracy.

Aby zapewniç uczniom opty-
malne warunki, stworzono specjal-
ne stanowiska do nauki zawodu,

przeszkolono ludzi, którzy opieku-
jà si´ uczniami. DwanaÊcie osób
z za∏ogi ukoƒczy∏o kurs pedago-
giczny – dla nich to równie˝ ko-
rzyÊci: podnieÊli swoje kwalifika-
cje, majà dodatkowe wynagrodze-
nie za przygotowanie uczniów do
w∏aÊciwego wykonywania zawo-
du. Dbajàc o kwalifikacje i eduka-
cj´ pracowników WAGREM sp.
z o.o., umo˝liwia pracownikom po-
dejmowanie nauki na studiach
wy˝szych oraz podyplomowych. 

Co roku firma uczestniczy
w kilkudziesi´ciu akcjach chary-
tatywnych i programach spo∏ecz-
nych (koÊcielnych, promowania
zdrowia i sportu, ratownictwa)
wspierajàc finansowo szczególnie
fundacje i hospicja opiekujàce si´
chorymi dzieçmi.

Jan Kowalik

BRAN˚A KOLEJOWA / SERWIS I NAPRAWA TABORU

Nowoczesne us∏ugi dla kolei

Wyró˝nienia i nagrody

◆ Certyfikat EN ISO 9001:2000 w zakresie naprawy wagonów
towarowych

◆ Âwiadectwo Kwalifikacyjne Nr 25/972/I/2006 wydane przez
Instytut Spawalnictwa kwalifikujàce WAGREM sp. z o.o.
do I grupy zak∏adów du˝ych zgodnie z PN-M-69009

◆ Wyró˝nienie w kategorii przedsi´biorstwo sektor ma∏ych
i Êrednich przedsi´biorstw w konkursie „Opolska Marka 2006”.

◆ Laureat konkursu „Opolska Marka 2007” w kategorii us∏uga, w sek-
torze du˝ych przedsi´biorstw 

◆ Z∏ota Statuetka w Mi´dzynarodowym Konkursie
„EuroCertyfikat” – edycja 2007

◆ Przynale˝noÊç do elitarnego klubu „GAZELE BIZNESU 2007”
◆ Laureat ratingu „NAJLEPSZE FIRMY 2007”, organizowanym przez

Gazet´ Bankowà
◆ Wyró˝nienie w rankingu „Wehiku∏y czasu” organizowanym w 2007 r.

przez Gazet´ Prawnà
◆ KLUCZBORSKA BASZTA 2007, za presti˝owe osiàgni´cia w dziedzi-

nie biznesu

W dniu 12 grudnia 2007 w Filharmonii
Opolskiej odby∏o si´ uroczyste podsu-
mowanie piàtej edycji konkursu „Opol-
ska Marka”. O tytu∏ rywalizowa∏o 76
produktów i us∏ug. Ocenie poddano
tak˝e najlepszych opolskich eksporte-
rów i najpr´˝niej dzia∏ajàce przedsi´-
biorstwa.

Odpoczàtku trwania konkur-
su opolskie firmy rywalizo-

wa∏y w trzech kategoriach: pro-
dukt, us∏uga, eksport. W roku
ubieg∏ym dosz∏a nowa kategoria

„przedsi´biorstwo”, w której na-
gradzane sà firmy umo˝liwiajàce
pracownikom budowanie w∏asnej
Êcie˝ki zawodowej. 

W ostatniej edycji do konkursu
zg∏osi∏a si´ rekordowa liczba 76
firm, co Êwiadczy o tym, ˝e coraz
cz´Êciej znak „Opolskiej Marki”
postrzegany jest jako symbol naj-
wy˝szej jakoÊci w województwie
opolskim i warto si´ o niego ubie-

gaç. Posiadanie tego tytu∏u jest
gwarancjà, ˝e mamy do czynienia
z nowoczesnym wyrobem i us∏u-
gà, z wysokim poziomem jakoÊci –
czyli z tym, czym województwo
opolskie mo˝e si´ poszczyciç.
Otwierajàc gal´ „Opolskiej Mar-
ki”, wicemarsza∏ek Józef KotyÊ,
zach´ca∏ szefów firm, by korzysta-
li z funduszy Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego przewidzia-
nych na rozwój mikroprzedsi´-
biorstw, a tak˝e sektora ma∏ych
i Êrednich przedsi´biorstw. 

– Opolszczyzna w swoim RPO –
przypomnia∏ – przeznacza 37% na
rozwój przedsi´biorczoÊci. Najwi´-
cej ze wszystkich województw.
Wicemarsza∏ek zwróci∏ uwag´, by
rozwijajàc nowoczesnà produkcj´
i us∏ugi nie zapomnieç o tym, co
najwa˝niejsze; o cz∏owieku, jego
godnoÊci, zapewnieniu mu w∏aÊci-
wego standardu ˝yciowego.

oprac. sz

OPOLSKA MARKA 2007 / ROZDANO
STATUETKI I WYRÓ˚NIENIA 

Najlepsi
z Opolszczyzny

Z Mariuszem Stachowskim,
Burmistrzem Zawadzkiego
rozmawia Maria Le˝ucha

– Jak historia i tradycje regionu
wp∏ywajà obecnie na rozwój mia-
sta?

Jako Gmina Zawadzkie bazuje-
my na tradycji hutniczej. Chocia˝
uzyskanie praw miejskich datuje
si´ od 1962 roku do w naszym re-
gionie od kilku stuleci by∏y osady
ludzkie, które powsta∏y w zwiàzku
z wytopem stali. W dzisiejszej do-
bie nasze hutnictwo reprezentuje
Walcownia Rur „Andrzej”, która
przy w∏aÊciwym doinwe-
stowaniu mo˝e staç si´
wiodàcym zak∏adem
w swojej bran˝y w kraju. 

– W jaki sposób gmina
pracuje na atrakcyjnoÊç
dla inwestora?

Jako samorzàd podejmu-
jemy wiele inicjatyw zwiàza-
nych z rozwojem przemys∏u
(utworzenie Rady Gospodarczej,
zdobycie w 2007 r. certyfikatu
„Gmina Atrakcyjna dla Inwesto-
ra”). W ciàgu ostatnich lat przyby-
∏o nam w gminie kilkunastu inwe-
storów zwiàzanych przede wszyst-
kim z przemys∏em metalurgicz-
nym. W roku 2007 przyj´liÊmy plan
zagospodarowania przestrzennego
dla ca∏ej gminy obejmujàcy oko∏o
140 ha potencjalnych terenów in-
westycyjnych. Jako burmistrz po-
∏o˝y∏em du˝y nacisk na szkolenie
kadry urz´dniczej. Zdobywanie

i „odÊwie˝anie” wiedzy pomaga od-
naleêç si´ w nowych realiach.
W naszej gminie zamieszkuje rów-
nie˝ wielu pracowników o wyso-
kich kwalifikacjach dla bran˝y hut-
niczej i metalowej.

– Co jest magnesem przyciàgajà-
cym do miasta i gminy?

PostanowiliÊmy, ˝e alternatywà
dla przemys∏u b´dzie kolejna ga∏àê
gospodarki jakà jest turystyka. Ma-
my pi´kne lasy i rzek´ oraz atrak-
cyjnà lokalizacj´; pobliskie woje-
wództwo Êlàskie oraz tras´ przelo-
towà ∏àczàcà województwo Êlàskie
i opolskie. OtrzymaliÊmy dofinan-
sowanie projektu „Regionalne Cen-
trum Turystyczne doliny Ma∏ej
Panwi”. PostanowiliÊmy wi´c wy-
korzystaç te atuty tworzàc Êcie˝ki
rowerowe i szlak kajakowy na rze-
ce „Ma∏a Panew” oraz potrzebnà
infrastruktur´ towarzyszàcà. 

– Jakie by∏y bariery, a jakie
sukcesy w pozyskiwaniu funduszy

unijnych?
Jestem burmistrzem od

roku 2005. Od tego czasu
uda∏o nam si´ zdobyç do-
tacj´ na budow´ budynku
socjalnego na stadionie
miejskim w Zawadzkiem,

teraz wspólnie z sàsiedni-
mi gminami otrzymaliÊmy

zapewnienie Êrodków w wyso-
koÊci 17 mln PLN na realizacj´
wspomnianego Centrum Tury-
stycznego. Uda∏o si´ nam równie˝
uzyskaç poparcie spo∏eczne dla za-
∏o˝onych celów. Zmienia si´ rów-
nie˝ podejÊcie spo∏eczeƒstwa do
dzia∏aƒ samorzàdu, które wie, ˝e
gmina przy realizacji za∏o˝onych
zadaƒ mo˝e liczyç tylko na siebie.
Dlatego w przysz∏oÊç spoglàdam
optymistycznie. Natomiast do ba-
rier w pozyskiwaniu Êrodków unij-
nych nale˝y zabezpieczenie wk∏adu
w∏asnego na realizacjà zadania.

ZAWADZKIE - GMINA PRZYJAZNA
INWESTOROM 

Dawniej i dziÊ

Kolekcja Millinox

Jan Kowalik - prezes zarzàdu
WAGREM Sp. z o.o.
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SB zmusi∏o mnie do za∏o˝enia firmy

Firma „Baltic Wood SA”, obecna na
rynku od dziewi´ciu lat, wchodzi
w sk∏ad Grupy Nowy Styl. Przedsi´-
biorstwo produkuje pod∏ogi „Baltic
Floor®” z naturalnego drewna, bez
dodatku zwiàzków chemicznych czy
innych substancji szkodliwych dla
zdrowia i Êrodowiska. 

Dba∏oÊç o ekologi´ widoczna
jest ju˝ w procesie pozyski-

wania drewna – w przypadku
„Baltic Wood” mamy do czynie-
nia z kontrolowanà wycinkà la-
sów. Produkcja parkietu prowa-
dzona jest w oparciu o ekolo-
giczne zarzàdzanie surowcem,
dzi´ki temu proces wytwórczy
odznacza si´ mniejszà iloÊcià
odpadów. Âcinki i py∏ drewnia-
ny spalany jest w nowocze-
snych instalacjach, a powsta∏e
dzi´ki temu ciep∏o zu˝ywane
jest na potrzeby producenta
i pobliskich zak∏adów. Produk-
cja parkietów jest w znacznej
mierze zautomatyzowana wi´c
nie ma potrzeby zatrudniaç bar-
dzo du˝ej liczby pracowników,
natomiast firma inwestuje
w ich rozwój, organizujàc liczne
szkolenia.

– Na poczàtku dzia∏alnoÊci
spó∏ka skupia∏a si´ na sprzeda-
˝y eksportowej – mówi Anna
Adamczyk, dyrektor sprzeda˝y
krajowej – W momencie wejÊcia
na rynek polski nie by∏o warun-
ków, aby tylko na nim oprzeç
swoje dzia∏ania. To g∏ównie za-

chodnie rynki wykazywa∏y zain-
teresowanie naszymi produkta-
mi. Zaspokajajàc zapotrzebowa-
nie na zagranicznych rynkach
niemo˝liwe by∏o jednoczesne za-
opatrzenie polskich odbiorców.
Sytuacja ta uleg∏a zmianie do-
piero w ubieg∏ym roku, kiedy to
zainteresowanie produktami
„Baltic Wood” na rodzimym
rynku zacz´∏o wzrastaç i zarzàd

podjà∏ decyzj´ o rozpocz´ciu
dystrybucji krajowej.

Surowce, które sà wykorzysty-
wane podczas produkcji pod∏óg
„Baltic Floor®” sprowadzane sà
z ca∏ego Êwiata. Parkiety wytwa-
rza si´ z drewna europejskiego,
jak równie˝ egzotycznego. 

– Drewno jest niezwykle trud-
nym surowcem do obróbki. –

mówi Anna Adamczyk – Ka˝dy
rodzaj odznacza si´ specyficzny-
mi w∏aÊciwoÊciami. Szczególnie
drewno sprowadzane z Afryki i
Ameryki Po∏udniowej jest odpo-
wiednio przechowywane i su-
szone. Sà okresy, w których nie
mo˝na sprowadziç surowca.
Utrudnieniem jest na przyk∏ad
pora deszczowa wyst´pujàca
w niektórych rejonach Êwiata.
Surowiec jest sprowadzany do
kraju partiami, po uprzednim
podpisaniu kontraktu na skup
odpowiedniej jego iloÊci. 

Parkiety, które oferuje firma
dzielà si´ na jasne i ciemne.
W wyposa˝eniu wn´trz dajà si´
zauwa˝yç trendy na odpowied-
ni odcieƒ czy gatunek drewna.
Dàb – parkiet „tradycyjny” –
ju˝ dawno przesta∏ królowaç.
Obecnie mo˝na zauwa˝yç wi´k-
szà odwag´ klientów przy wy-
borze kolorystyki pod∏ogi. Ofer-
ta „Baltic Wood” daje klientom
szeroki wachlarz mo˝liwoÊci. 

Jasna polityka handlowa oraz
wysoka jakoÊç to domena firmy.
– Nasz produkt nie jest produk-
tem najtaƒszym na rynku, nato-
miast jest dobry jakoÊciowo
i mo˝e s∏u˝yç bardzo d∏ugo –
mówi dyrektor Adamczyk. Cena
parkietu zale˝y od gatunku
drewna, z którego zosta∏ wytwo-
rzony. Rozpi´toÊç cenowa przed-
stawia si´ nast´pujàco: najtaƒ-
sze sà parkiety wytworzone
z produktów krajowych (dàb

czy jesion), których cena za m2

wynosi ok. 100 z∏ netto. Z kolei
cena finalna parkietu wytworzo-
nego z orzecha amerykaƒskiego
osiàga nawet 400 z∏ netto za m2.
– Cena wyrobów firmy jest jak
najbardziej adekwatna do ich ja-
koÊci. Produkt musi byç na tyle
dobry, aby klient nie by∏ zmu-
szony zg∏aszaç reklamacji. Dla-
tego jakoÊç jest szczególnie wa -̋
na w tej bran˝y – twierdzi Anna
Adamczyk. 

„Baltic Wood” prezentuje
swoje produkty na targach
w Hanowerze oraz Stanach
Zjednoczonych. Wysokà jakoÊç
produktów spó∏ki „Baltic Wo-
od” potwierdza certyfikat ISO
9001:2000, certyfikat FSC czy
znakomite wyniki badaƒ zwià-
zanych z atestem higienicznym,
klasyfikacjà ogniowà czy wy-
trzyma∏oÊcià z∏àcza LOC ofero-
wanych wyrobów. Parkiet „Bal-
tic Floor®” otrzyma∏ tytu∏ „Do-
bry Wybór 2007” w kategorii
„Pod∏ogi Drewniane”. 

Najlepszà weryfikacjà wyli-
czonych zalet niech b´dzie po-
stawienie stopy na parkiecie
„Baltic Wood®”.

Agnieszka Ksià˝ko

WYPOSA˚ENIE WN¢TRZ / POD¸OGI BALTIC WOOD SA

NaturalnoÊç
potwierdzona jakoÊcià

Parkiet Dàb Classic

Firma „APE” (Auto Power Electro-
nic) w Opolu powsta∏a w roku
1984. Produkuje osprz´t elektro-
niczny do sterowania pracà silni-
ków spalinowych (zw∏aszcza die-
sla) i w tym zakresie wspó∏pracuje
nie tylko z przedsi´biorstwam-
i krajowymi, ale tak˝e z firmami
z Czech, Niemiec, Australii i USA.
W swej ofercie ma ponad 360
urzàdzeƒ elektroniki i elektrotech-
niki samochodowej. Posiada w∏a-
sny oÊrodek badawczo-rozwojowy
i zatrudnia ponad 100 pracowni-
ków. Histori´ firmy, jej sukcesy
i zadania przedstawia w∏aÊciciel 
– pan mgr in˝. Piotr Skrobotowicz.

Poczàtek to rok 1984 jak tytu∏
ksià˝ki Orwella. W kraju pa-

nowa∏a noc stanu wojennego.
Mocno tkwi∏em w trybach komu-
ny, mia∏em z nià zresztà od daw-
na na pieƒku. Najpierw w 1968,
po marcu, za wspó∏organizowanie
pot´˝nej demonstracji studenc-
kiej w ramach pierwszomajowego
pochodu, relegowano mnie do˝y-
wotnio z Politechniki Wroc∏aw-
skiej i karnie wcielono do wojska.
Z kolei w latach 1980-81 zak∏ada-
∏em i by∏em przewodniczàcym
Komisji Zak∏adowej NSZZ „Soli-
darnoÊç” 4-tysi´cznej organizacji
zak∏adowej opolskiego handlu
(WPHW). Przez pierwszy okres
stanu wojennego ukrywa∏em si´
w Opolu, skàd cz´sto jeêdzi∏em do
Wroc∏awia, gdzie konstruowa∏em
i produkowa∏em nadajniki dla
Radia SolidarnoÊç. Jako jedyny
w Opolu nie da∏em si´ z∏apaç
i ujawni∏em si´ dopiero w koƒcu
marca 1983 r. Na tzw. „wolnoÊci”

musia∏em zaczàç od znalezienia
pracy. Z papierami magistra in˝y-
niera, z wieloletnim doÊwiadcze-
niem w organizacji us∏ug napraw-
czych radiotelewizyjnych w wiel-
kim wojewódzkim przedsi´bior-
stwie, wylàdowa∏em w Zak∏adzie
Naprawczym Sprz´tu Medyczne-
go przy naprawie aparatów rent-
genowskich. Ale bez obrazy, to
te˝ musia∏ ktoÊ robiç. 

Moim dalszym losem pokiero-
wa∏a esbecja. Mam nawet na to
zaÊwiadczenie, otrzymane z IPN,
gdzie si´ zwróci∏em o „teczk´” ze
swojej marcowej i solidarnoÊcio-
wej przesz∏oÊci. WÊród dokumen-
tów jest taki:

„St. sier˝. [zamazane] SB,
RUSW w Opolu, Opole, dnia
4.03.1984 r.

Notatka s∏u˝bowa
28 lutego 1984 r. w czasie pe∏-

nienia s∏u˝by z st. sier˝. Stanis∏a-
wem [zamazane] w Opolu na pl.
WolnoÊci zatrzyma∏em do kontro-
li drogowej sam. osob. m-ki  Fiat
126p nr rej. OPD-72-00 kierowany
przez Ob. Piotra Skrobotowicz za
to, ˝e jadàc w kierunku Rynku
nie ustàpi∏ pierwszeƒstwa przej-
Êcia pieszym. Za powy˝sze wykro-
czenie ukara∏em w/w mk 300 z∏
/0503543/.

W czasie gdy wpisywa∏em do
mandatu imi´ i nazwisko
w/w oÊwiadczy∏: p∏ac´, bo musz´,
a wroga trzeba znaç dobrze. Na
pytanie kolegi [zamazane], kto tu
jest wrogiem? odpowiedê brzmia-
∏a: Marksa dobrze znam, jego my-
Êli nigdy si´ nie spe∏nià, poniewa˝
brak u nas jest wolnoÊci, czyli
w PRL. Np. by∏em we Francji,
ka˝dy ob. ma prawo jako cz∏o-

wiek wolny po pracy wyg∏aszaç
swoje poglàdy, rozdawaç ulotki
i tym podobne wyczyniaç cuda
i nikt tego nie broni. OÊwiadczy-
∏em mu, ˝e po takiej demonstracji
wolny obywatel nie mo˝e dostaç
pracy i innych nale˝nych mu
Êwiadczeƒ, w odpowiedzi us∏ysze-
liÊmy, ˝e jesteÊmy zaÊlepieni,
a wolnoÊci u nas nigdy nie b´dzie,
jak i komunizmu. Chcia∏by pody-
skutowaç na temat Marksizmu,
lecz w tej chwili nie ma warun-
ków, dajàc do zrozumienia, ˝e nie
ma z kim.

Notatk´ przedk∏adam w celu
wykorzystania s∏u˝bowego.

Dane personalne: [milicjant po-
daje jeszcze raz moje imi´ i na-
zwisko, dat´ urodzenia, adres za-
meldowania] miejsce pracy: Za-
k∏ad Naprawy Sprz´tu Medyczne-
go w Opolu [i jego adres]”.

RzeczywiÊcie starszy sier˝ant
MO mia∏ racj´: „po takiej demon-
stracji wolny obywatel nie móg∏
mieç pracy ani innych nale˝nych
mu Êwiadczeƒ”. Poproszono mnie
o z∏o˝enie wypowiedzenia. Znów
zosta∏em na lodzie i potrzeba si´
by∏o w koƒcu zdecydowaç na sa-
modzielnoÊç, o czym zresztà od
dawna myÊla∏em. Dobrej decyzji
podj´tej we w∏aÊciwym czasie nie
da si´ przeceniç. Po odzyskaniu
przez Polsk´ niepodleg∏oÊci nie-
którzy lansowali slogan, ˝e pierw-
szy milion trzeba ukraÊç. Parafra-
zujàc to, Êmia∏o mog´ przyznaç,
˝e ja swój pierwszy milion od SB
dosta∏em. ˚adnej wdzi´cznoÊci
jednak nie odczuwam...

Dzisiaj APE jest firmà ciàgle
rozwijajàcà si´, gwarantujàcà naj-
wy˝szej jakoÊci produkty, w do-

brej cenie, oparte na innowacyj-
nych, w∏asnych rozwiàzaniach. 

Wspó∏pracujemy z profesjonal-
nymi, wymagajàcymi odbiorcami
wyrobów, którzy zainteresowani
sà jedynie produktami na najwy˝-
szym poziomie, zaspakajàcymi
ich potrzeby. Dobra jakoÊç na-
szych produktów jest najskutecz-
niejszà formà promocji i reklamy. 

APE charakteryzuje si´ dba∏o-
Êcià o pracowników. Du˝a cz´Êç
kadry to ludzie wypróbowani, do
których mo˝na mieç zaufanie,
pracujàcy od kilkunastu lat, co
przek∏ada si´ na du˝e zaanga˝o-
wanie w sprawy firmy. Formalne
wykszta∏cenie nie jest tak istotne
jak ambicja pracownika, ch´ç po-
dejmowania nowych wyzwaƒ
i próba sprostania im. Natomiast
w procesie opracowania i kon-
struowania, w naszym OBR, pra-
cujà in˝ynierowie o najwy˝szych
kwalifikacjach. Firma posiada
dzi´ki temu odpowiedni poten-
cja∏ intelektualny do rozwiàzy-
wania wspó∏czesnych problemów
elektroniki i elektromechaniki
w bran˝y osprz´tu silników spa-
linowych. 

Opracowane w latach 2006
i 2007 nowe konstrukcje i rozwià-
zania umo˝liwià podwojenie pro-
dukcji w 2008 roku. 

Ciekawa historia „Auto Power
Electronic” Êwiadczy o tym, ˝e
nawet w trudnych dziedzinach
technicznych mo˝na z ma∏ej fir-
my stworzyç przedsi´biorstwo
mogàce konkurowaç na rynku
Êwiatowym.
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– Podkarpacki Bank Spó∏-
dzielczy znany jest z wprowa-
dzania nowoczesnych rozwià-
zaƒ. Jako pierwszy w sektorze
BS zaoferowa∏ klientom dost´p
do rachunków przez internet.
W 2007 roku zostaliÊcie finali-
stà Forum JakoÊci Quality In-
ternational w kategorii us∏uga
za bankowoÊç elektronicznà.
Jak bardzo zaawansowany jest
poziom us∏ug internetowych?

– PBS to bank uniwersalny
z nowoczesnà technologià in-
formatycznà m.in. szerokà
ofertà us∏ug bankowoÊci elek-
tronicznej. Nale˝y do czo∏ówki
polskich banków spó∏dziel-
czych, zarówno ze wzgl´du na
rozmiary dzia∏alnoÊci i dyna-
mik´ rozwoju, jak i ró˝norod-
noÊç oferowanych produktów
oraz wysokà jakoÊç us∏ug.
Oferta produktowa nastawiona
jest na obs∏ug´ klientów indy-

widualnych oraz ma∏ych i Êred-
nich przedsi´biorstw. Obejmu-
je ona pe∏en zakres us∏ug ban-
kowych: ROR, rachunki walu-
towe, lokaty, kredyty, karty
p∏atnicze, ubezpieczenia oraz
fundusze kapita∏owe. W 2006
roku u˝ytkownicy us∏ug ban-
kowoÊci elektronicznej PBS
zrealizowali 1 472 836 przele-
wów na ∏àcznà kwot´ 3 765 874
121,17 z∏. Natomiast do koƒca
IV kwarta∏u 2007 roku zrealizo-
wano 1 843 868 przelewów.
Dzi´ki du˝ym firmom korpora-
cyjnym i samorzàdom lokal-
nym iloÊç transakcji realizowa-
na przez bankowoÊç elektro-
nicznà jest nieporównywalnie
wi´ksza ni˝ w bankach niepo-
siadajàcych us∏ugi e-bankowo-
Êci. W ramach Centrum Us∏ug
Internetowych dost´pny jest
system bankowoÊci elektro-
nicznej zarówno dla klientów
detalicznych jak i korporacyj-
nych. Na dzieƒ dzisiejszy we-
d∏ug danych naszego Departa-
mentu Informatyki posiadamy
w obs∏udze ponad 5,5 tysiàca
klientów. Z tego prawie 5 tysi´-
cy to klienci detaliczni, reszta
to du˝e firmy. Od 2006 roku
utrzymuje si´ sta∏y poziom
transakcji internetowych –
obejmujà one 75% wszystkich
operacji. Wydajemy rocznie
oko∏o 10 milionów z∏otych na
inwestycje. BankowoÊç elektro-
niczna i teleinformatyka kosz-
tuje nas oko∏o 5 milionów rocz-
nie, do tego dochodzi infra-
struktura kubaturowa. Oferu-

jemy taki sam poziom us∏ug,
jak du˝e banki komercyjne. Je-
steÊmy porównywalni do
wszystkich banków z us∏ugà
bankowoÊci elektronicznej
w Polsce, poza bankami typo-
wo internetowymi. Nasze roz-
wiàzania nie ust´pujà rozwià-
zaniom stosowanym w Europie
czy na Êwiecie. Pracujemy ca∏y
czas nad doskonaleniem pro-
gramu i jesteÊmy w tzw. uk∏a-
dzie indywidualnym z Asseco
Poland. Posiadamy w∏asne ser-
wery (aplikacyjny i bazowy),
które pozwalajà na tworzenie
w∏asnego systemu, niezale˝ne-
go od programu us∏ug, jakie
Êwiadczy ta firma innym pod-
miotom. Mo˝emy indywidual-
nie ustalaç zakres programowy
i zakres Êwiadczonych us∏ug
oraz funkcjonalnoÊci poszcze-
gólnych programów. Posiada-
my równie˝ zabezpieczenia na
Êwiatowym poziomie, wcià˝ ak-
tualizowane i ulepszane. 

– Czy Paƒstwa oferta us∏ug
bankowoÊci elektronicznej b´-
dzie rozszerzana i modyfiko-
wana?

– Pracujemy w tej chwili nad
formu∏à, która pozwoli na po-
szerzenie dost´pu klienta do
swoich rachunków, ∏àcznie
z rachunkami kredytowymi.
Powstanà placówki agencyjne
naszego banku. Przygotowani
jesteÊmy równie˝ do transfe-
rów zagranicznych, transakcji
dewizowych, jak równie˝ do
wejÊcia w stref´ euro. B´dzie-
my jednym z pierwszych ban-

ków, który da klientowi mo˝li-
woÊç wykonywania wszystkich
operacji bankowych z wykorzy-
staniem internetu i telefonii
komórkowej.

– E-bankowoÊç to korzyÊç
zarówno dla klientów, jak
i dla banku.

– Najwa˝niejszym zadaniem
naszego banku jest zaspokoiç
potrzeby i oczekiwania klien-
tów. ZdawaliÊmy sobie spraw´
w 2000 roku, ˝e nowa technolo-
gia ma istotne znaczenie w ob-
s∏udze klienta. WiedzieliÊmy,
˝e wszyscy ci, którzy b´dà roz-
poczynaç dzia∏alnoÊç gospodar-
czà, b´dà oczekiwaç oferty
us∏ug bankowych prostej,
otwartej i zrozumia∏ej. Pakiet
nowoczesnych us∏ug bankowo-
Êci elektronicznej jest alterna-
tywà dla cz´stych wizyt w ban-
ku. Korzystanie z us∏ug elek-
tronicznych gwarantuje
oszcz´dnoÊç pieni´dzy i czasu.
Pozwala tak˝e na bezpieczny
i komfortowy dost´p do w∏a-
snych rachunków i wykonywa-
nie wielu czynnoÊci banko-
wych za poÊrednictwem inter-
netu, telefonu stacjonarnego
i telefonu komórkowego. Jeste-
Êmy noÊnikiem post´pu w Êro-
dowiskach gminnych. PBS
obecnie prowadzi dzia∏alnoÊç
na terenie województwa pod-
karpackiego poprzez sieç kilku-
dziesi´ciu placówek banko-
wych. UniwersalnoÊç naszego
banku polega na tym, ˝e mamy
ofert´ us∏ug dla ka˝dego klien-
ta, indywidualnego czy instytu-

cjonalnego. Niesiemy post´p
poprzez grup´ wykszta∏conych
menad˝erów, którzy sà sprze-
dawcami i doradcami w zakre-
sie us∏ug i inwestowania.

– A co z podpisem elektro-
nicznym? 

Dwóch operatorów komórko-
wych przygotowuje si´ do wy-
korzystania komórki jako prze-
kazu podpisu elektronicznego,
kwalifikowanego. Procedura
b´dzie polega∏a m.in. na wy-
mianie karty sim, która b´dzie
kartà specjalnà z zaszyfrowa-
nym kluczem elektronicznym
z mo˝liwoÊcià dost´pu do na-
szej sieci. Jest to rozwiàzanie
proste, niewymagajàce kart
i czytników. Wszelkiego rodza-
ju umowy, aneksy czy inne
operacje, które w tej chwili wy-
magajà kontaktu bezpoÊrednie-
go, b´dà mog∏y si´ odbywaç na
zasadzie ∏àcznoÊci interneto-
wej. Wdro˝enie tego klucza
spowoduje z jednej strony prze-
∏amanie barier mentalnych,
z drugiej wymusi na samorzà-
dach i instytucjach paƒstwo-
wych, ˝eby zaczàç stosowaç te
rozwiàzania w sposób bardzo
powszechny. 

– Dzi´kuj´ za rozmow´.

Rozmawia∏a
Magdalena Zastawnik 
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e-bank Podkarpacki

Rozmowa z
Les∏awem Wojtasem

Prezesem Zarzàdu Podkarpackiego
Banku Spó∏dzielczego 

Jest jednà z najlepszych uczelni
specjalistycznych w kraju. Oferu-
je nowoczesne kszta∏cenie na
kierunkach zwiàzanych z produk-
cjà roÊlinnà, chowem i hodowlà
zwierzàt, gospodarkà ˝ywnoÊcio-
wà, biologià i biotechnologià,
medycynà weterynaryjnà, a tak˝e
architekturà krajobrazu oraz in-
˝ynierià, kszta∏towaniem i ochro-
nà Êrodowiska. 

Presti˝ uczelni i atrakcyj-
noÊç oferowanych kierun-

ków studiów sprawiajà, ˝e
Uniwersytet Przyrodniczy
w nieznacznym stopniu od-
czuwa skutki ni˝u demogra-
ficznego. Na pozytywny wize-
runek uczelni sk∏ada si´ te˝
aktywnoÊç w Êrodowiskowych
gremiach. Pracownicy uni-
wersytetu sà cz∏onkami Pane-
lu Ekspertów ds. Funduszy
Strukturalnych, Komitetu Ste-
rujàcego ds. Strategii Rozwoju
Województwa oraz ró˝nych
stowarzyszeƒ i organizacji po-
zarzàdowych dzia∏ajàcych na
rzecz makroregionu. 

Uczelnia jest partnerem
OÊrodka Transferu Wiedzy
i Technologii, uczestniczy
w tworzeniu sieci naukowo-go-
spodarczych DolnoÊlàskiego
Centrum Zaawansowanych

Technologii, wesz∏a w sk∏ad
konsorcjum utworzonego przez
KGHM Polska Miedê SA wraz
z 30 uczelniami oraz instytuta-
mi badawczo-rozwojowymi,
a ostatnio podpisa∏a umow´
partnerskà klastra NUTRIBIO-
MED dzia∏ajàcego w obszarze
˝ywnoÊci, suplementów diety,
biotechnologii i biomedycyny.

Nie bez znaczenia sà uzyski-
wane certyfikaty jakoÊci,
w tym ISO 9001:2000 i znak QI
przyznany w kategorii QI OR-
DER – zarzàdzanie najwy˝szej
jakoÊci.

MWJ

Uniwersytet Przyrodniczy
we Wroc∏awiu

– uczelnia z presti˝em
Przedsi´biorstwo Budowlane „HB
UNIBUD” SA powsta∏o w 1991 roku.
Zosta∏o powo∏ane jako spó∏ka cywil-
na, lecz ze wzgl´du na du˝e zapotrze-
bowanie na rynku robót budowlanych
oraz wzrastajàcà liczb´ pracowników,
od 1995 roku przedsi´biorstwo to ist-
nieje na rynku jako spó∏ka akcyjna. 

Firma zatrudnia oko∏o 220
osób. Oferuje kompleksowà

realizacj´ inwestycji budowla-
nych (hal produkcyjnych, ban-
ków, obiektów mieszkalnych)
w systemie Generalnego
Wykonawstwa w oparciu
o gotowà dokumentacj´
projektowà Inwestora,
jak równie˝ w systemie
„design & build” charak-
teryzujàcym si´ uwzgl´d-
nianiem koncepcji klien-
ta. – JakoÊç jest równoznaczna
z pe∏nà satysfakcjà ludzi wspó∏-
pracujàcych z przedsi´biorstwem
„HB UNIBUD”, a tak˝e u˝ytkujà-
cych obiekty wybudowane przez
pracowników firmy. Dalsza ch´ç
wspó∏pracy wyra˝ona przez zado-
wolonych klientów to rzecz nie-
zwykle cenna – mówi prezes fir-
my Henryk Borowski. – JakoÊç
to tak˝e umiej´tnoÊci i wiadomo-
Êci, jakie posiadajà nasi pracow-
nicy. Organizowane sà liczne
szkolenia, aby jakoÊç pracy mo-
g∏a ciàgle wzrastaç, a ludzie –
rozwijaç si´. Prezes uwa˝a, i˝ ry-
nek budowlany jest rynkiem
trudnym. Klienci sà pozyskiwani

za pomocà przetargów, ale firma
nie stroni od sk∏adania ofert.
– Konkurencja to dobra rzecz, po-
niewa˝ powoduje, ˝e staramy si´
byç coraz lepsi. – twierdzi prezes
Borowski – Czasem trzeba w∏o˝yç
du˝o wysi∏ku w to, aby pogodziç
interesy inwestorów i wykonaw-
ców zlecenia. Wysoka jakoÊç po-
ciàga za sobà wy˝sze koszty, jed-
nak warto zainwestowaç w dobre
wykonanie. Henryk Borowski
rozwa˝a mo˝liwoÊç wi´kszego
skupienia si´ na rynku mieszka-

niowym, który dynamicz-
nie si´ rozwija. Dotych-
czas to obiekty przemy-
s∏owe i biurowe by∏y spe-
cjalizacjà „HB UNIBU-
DU”, ale spó∏ka wykona-
∏a tak˝e rezydencj´ Pre-
zydenta RP w WiÊle.

Przedsi´biorstwo posiada certyfi-
kat jakoÊci ISO 9001:2001 oraz
Certyfikat Systemu JakoÊci
AQAP 2120:2003 w zakresie kom-
pleksowych realizacji inwestycji
budowlanych. Wpisanie przedsi´-
biorstwa do „Z∏otej Ksi´gi Bu-
downictwa Polskiego” w roku
1997, tytu∏ „Solidnego Partnera
'98”, wyró˝nienie w Ogólnopol-
skim Konkursie „Modernizacja
Roku 2000”, jak równie˝ Certyfi-
kat Systemu JakoÊci ISO
9001:2001 to tylko niektóre osià-
gni´cia firmy potwierdzajàce rze-
telnà realizacj´ priorytetów „HB
UNIBUDU”. 

Agnieszka Ksià˝ko

BRAN˚A BUDOWLANA / JAKOÂå PRZEDE
WSZYSTKIM

Satysfakcja
naszych klientów
naszà satysfakcjà

10 lat na rynku
energetyki

Firma Electra Polska Sp. z o.o.
to solidny partner dla odbior-

ców z sektora energetyki, zarów-
no dla Zak∏adów Energetycz-
nych, Elektrowni jak i hurtowni
elektrycznych.

Electra Polska Sp. z o.o. b´dà-
ca Cz∏onkiem Polskiej Izby Pro-
ducentów Urzàdzeƒ i Us∏ug na
Rzecz Kolei zdoby∏a du˝e uzna-
nie w wykorzystywaniu nowo-
czesnych technologii i osprz´tu
elektroinstalacyjnego dla PKP
Energetyki w Polsce.

Ofert´ stanowià:
- Narz´dzia do ci´cia kabli
- Korowarki i Êciàgacze izolacji
- Zestawy narz´dziowe
- Narz´dzia do zaprasowywa-
nia koƒcówek

- Narz´dzia izolowane.
- Linie napowietrzne.
- Narz´dzia do trakcji
kolejowych

- Agregaty pràdotwórcze
i zag´szczarki

www.electrapolska.com
(mh)

Prof. Roman Ko∏acz
odbiera statuetk´ QI
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